
واريز 20 درصد از درآمدهای نفتی به صندوق توسعه در بودجه 94

رئيس مجلس با بيان اينکه مجلس بايد در رابطه با ميزان واريز درآمدهای نفتی به صندوق توسعه با دولت همکاری کند گفت: با توجه به فرمايشات
رهبر معظم انقلاب در بودجه سال 94 بايد تنها 20 درصد از درآمدهای نفتی و گازی به صندوق توسعه ملی ريخته شود.

خانه ملت؛ دکتر علی لاريجانی رئيس مجلس شورای اسلامی عصر روز دوشنبه (22 دی) در نشست کميسيون تلفيق در رابطه با ميزان اختصاص
درآمدهای نفتی و گازی به صندوق توسعه ملی در لايحه بودجه سال 94 گفت: براساس قانون هر سال حدود 3 درصد به 20 درصد از درآمدهای
نفتی و گازی که به صندوق توسعه ملی واريز می شد اضافه می شود که اين ميزان در سال آينده به حدود 12 درصد می رسيد اما اخيرا دولت نامه

ای را به رهبر معظم انقلاب ارسال کردند و در اين نامه ضمن تشريح وضعيت کنونی بازار نفت درخواست کرده بودند که تنها 20 درصد از
درآمدهای نفتی و گازی به صندوق توسعه ريخته شود.

رئيس مجلس ادامه داد: در اين رابطه اخيرا رهبر معظم انقلاب به من فرمودند که مجلس با دولت در رابطه با ميزان واريزی درآمدهای نفتی به
صندوق توسعه همراهی کنند و من هم پيشنهاد می دهم که مجلس با دولت همکاری کرده و تنها 20 درصد از درآمدهای نفتی به صندوق توسعه

واريز شود و مازاد اين اعتبارات برای امور مربوطه در بودجه ريخته شود.

وی با اشاره به ساختار جديد کميسيون تلفيق برای بررسی بودجه 94 گفت: اميدوارم به صورتی عمل شود که ساختار جديد موفق باشد و در نهايت
يک بودجه واقعی به دست بيايد از طرفی ديگر اميدوارم با تلاش اعضای کميسيون تلفيق لايحه بودجه سال 94 به موقع به صحن علنی ارجاع شود
زيرا مدت زمان بررسی لايحه بودجه در اين کميسيون حدود 15 روز است بنابراين اعضای کميسيون تلفيق بايد زمان را به صورتی تقسيم بندی

کرده تا کليات و اجزای بودجه به موقع بررسی و تصويب شود.

دکتر لاريجانی با اشاره به اهميت مقوله انضباط برای حضور نمايندگان در کميسيون تلفيق افزود: اعضای کميسيون تلفيق بايد اين موضوع را به
عنوان يک وظيفه مهم در نظر بگيرند زيرا شرايط کشور به ويژه در حوزه اقتصادی نياز به دقت نظر دارد از اين رو بايد وقت اعضای کميسيون

تلفيق در بررسی لايحه بودجه صرف مسائل مهم تر شود تا در بودجه سال 94 يک سمت و سوق روشنی به کشور بدهيم البته در بودجه جاری قدرت
مانور زيادی وجود ندارد و با توجه به اينکه بيش از 80 درصد از بودجه اعتبارات جاری است نبايد آن را در لايحه بودجه سال 94 افزايش داد.

نمايندگان از طرح پيشنهاداتی که موجب افزايش بودجه جاری می شود اجتناب کنند

وی ادامه داد: در اين رابطه البته در زمان لوايح بودجه دستگاه های مختلف پيشنهاداتی را مطرح می کنند که اين موضوع موجب افزايش جاری می
شود از اين رو اعضای کميسيون تلفيق و تمام نمايندگان بايد توجه داشته باشند که نبايد زمان باقی مانده را صرف اين امور کنند همچنين اين موضوع

قابل اهميت است که نبايد وقت زيادی را صرف بررسی تبصره های بودجه گذاشت.

رئيس مجلس با تأکيد بر اينکه تمام زمان کميسيون تلفيق بايد صرف ارائه ابتکارات جديد برای گنجاندن در لايحه بودجه سال 94 شود افزود: به طور
حتم بايد بودجه به صورت واقعی ديده شود از اين رو اگر بين تصويب بودجه تا تحقق اعتبارات حدود 10 درصد اختلاف وجود داشته باشد اين

موضوع قابل اغماض است اما اگر اين اختلاف به بيش از 30 درصد برسد نشان دهنده واقعی نبودن بودجه است.

دکتر لاريجانی ادامه داد: از طرف ديگر اعضای کميسيون تلفيق در زمان بررسی لايحه بودجه سال 94 عملا بايد دو سناريو را طراحی کنند به
طوری که سناريوی اول براساس شرايط فعلی و سناريوی دوم در راستای به نتيجه رسيدن گفتگوهای بين المللی باشد اما قطعا سناريوی پايه بايد

براساس شرايط فعلی تدوين شود البته در رابطه با سناريوی دوم هم بايد برنامه ريزی و تصميم گيری شود تا در صورت تحقق اين شرايط٬ اعتبارات
اضافی در چه بخش هايی مصرف شود از اين رو بايد ليست پروژه های عمرانی مشخص شده تا مثلا اگر حدود 10 ميليارد دلار به اعتبارات اضافه



شد بدانيم که اين منابع را می خواهيم در کجا صرف کنيم.

بودجه نويسی مجلس به نحوی باشد که آمادگی ايران را برای تمامی شرايط به غربی ها نشان دهد

وی افزود: در شرايط فعلی مجلس بايد بودجه را به گونه ای تنظيم کند که اين اقدام علامتی را به طرف مقابل بفرستد که براساس آن به طرف غربی
بفهماند که ايران خود را آماده تمام شرايط کرده است از طرفی ديگر بايد به اين موضوع توجه داشت که تنظيم بودجه مشکل جديدی را برای مردم
ايجاد نکند به طور مثال در تنظيم اين لايحه نبايد در موضوع هدفمند کردن يارانه ها شوک جديدی ايجاد شود همچنين در تنظيم اين لايحه و در رابطه

با اختصاص اعتبارات پروژه های عمرانی بايد رفتار مجلس و دولت نشان دهنده رونق توليد باشد.

رئيس قوه مقننه ادامه داد: در سيگنال های ارسال شده بايد رونق توليد مشهود باشد تا در نهايت اعتبارات به سمت توليد رود از طرفی ديگر موضوع
اعتبارات بخش دفاع در لايحه بودجه دارای اهميت بسياری است همچنين اقدامات مجلس و دولت بر موضوع لايحه بودجه بايد به نحوی نشان داده

شود که کشور در شرايط جديد در صورت اتخاذ تحريم های جديد عليه ايران عکس العمل مناسبی را نشان می دهد.

لزوم تشکيل کارگروهی برای بررسی ميزان قيمت نفت در بودجه 94/ منتظر معجزه در اعتبارات بودجه سال آتی نباشيم

وی با بيان اينکه قطعا بايد در رابطه با ميزان قيمت نفت در لايحه بودجه سال 94 کارگروهی ايجاد شود گفت: در سفری که اخيرا من به کشورهای
منطقه داشتم آنها قيمت نفت در لوايح بودجه خود را حدود 60 دلار تعيين کردند البته قيمت نفت در لوايح بودجه به هر ميزان که واقعی تر باشد بهتر

است و به طور حتم کارگروه مشترک دولت و مجلس بايد سناريوهای مختلفی را در اين رابطه بيانديشد تا برای دولت در سال آينده مشکلی ايجاد
نشود.

دکتر لاريجانی افزود: قطعا در سال آينده در رابطه با اعتبارات معجزه نخواهيم داشت و نمايندگان نبايد تلاش کنند که در بودجه عدد بزرگ يا اعداد
بزرگ را وارد کنند از طرف ديگر براساس بررسی های انجام شده بودجه سال آينده کشور حدود 180 هزار ميليارد تومان است که از اين ميزان
حدود 20 هزار ميليارد تومان به بخش عمران اختصاص داده می شود البته دولت و مجلس در رابطه با حوزه عمران و اعتبارات پيرامونی آن بايد

راه های بيشتری را بيانديشد.

وی ادامه داد: در شرايط کنونی در اين رابطه دو راه وجود دارد اولين راه اين است که دولت برای برخی امور مانند راه های روستايی از بودجه
ساليانه اعتبارات مورد نظر را اختصاص دهد ولی قطعا برخی از پروژه ها و امور قابل واگذاری است که اين موضوع در سال گذشته در بودجه
ديده شد از اين رو با توجه به کمبود منابع اعتباری بايد پروژه ها به بخش های ديگر واگذار شود تا طرح ها بر زمين نماند البته در اين رابطه برخی

بانک ها برای اجرا٬ تکميل و سپس واگذاری پروژه های عمرانی اعلام آمادگی کردند که در اين حوزه بايد کميته ای ايجاد شود.

بخش خصوصی فعال نشود٬ حوزه عمران رونق نمی گيرد/ لحاظ سياست های اقتصاد مقاومتی وظيفه شرعی و قانونی نمايندگان است

رئيس مجلس ادامه داد: با توجه به اينکه اقتصاد کشور در شرايط کنونی دولتی است به اين موضوع بايد توجه کرد تا وقتی بخش عمران رونق نيابد٬
بخش خصوصی هم راه نمی افتد.

وی با اشاره به اهميت تحقق اقتصاد مقاومتی در لايحه بودجه سال 94 افزود: رهبر معظم انقلاب در چند وقت گذشته و حتی اخيراً بارها فرمودند که
در بودجه ساليانه بايد سياست های اقتصاد مقاومتی لحاظ شود که اين موضوع قطعا يک وظيفه شرعی و قانونی بر عهده نمايندگان است که در اين

رابطه نمايندگان مجلس و اعضای کميسيون تلفيق بايد برنامه ريزی مناسبی را انجام دهند.



دکتر لاريجانی با اشاره به اهميت وارد کردن مقوله معادن در لايحه بودجه سال 94 افزود: قطعا در حوزه معادن بايد در جهت رونق اين حوزه
تلاش ويژه ای شود زيرا اگر معادن رونق پيدا کند می توان خيلی سريع در اين حوزه به توليد رسيد از اين رو مجلس و دولت بايد در اين رابطه

کارگروهی را برای بررسی دقيق و سريع تشکيل دهند.

اهميت حضور شرکت های مادر در پروژه های عمرانی/ تحول اقتصاد در گرو افزايش صادرات است

رئيس قوه مقننه با بيان اينکه برای مشارکت بانک ها در طرح های عمرانی نيازمند تشکيل کارگروهی هستيم تصريح کرد: در مقوله صادرات نيز
بايد در مجلس و دولت برنامه ريزی مناسبی انجام شود زيرا تحول اقتصاد در گرو افزايش صادرات است همچنين در رابطه با مسائل کشاورزی و

تأمين آب برای اين حوزه بايد در لايحه بودجه تمهيداتی برای توسعه آبياری تحت فشار و اجرای سيستم های گلخانه ای انديشيده شود.

وی با بيان اينکه تسهيلات بانکی بايد به سمت توليد برود گفت: متأسفانه در شرايط کنونی بخش توليد اکثر استان ها بيش از 38 درصد دچار رکود
هستند از اين رو در لوايح بودجه بايد به موضوع سرمايه در گردش بخش توليد و افزايش سرمايه بانک ها توجه شود تا در نهايت رونق توليد محقق

شود.

رئيس قوه مقننه با اشاره به اهميت حضور شرکت های مادر در پروژه های عمرانی گفت: قطعا اين موضوع قابل تأمل و برنامه ريزی است که
برخی شرکت های مادر مانند شستا و بنياد مستضعفين که امکانات خوبی دارد در کارهای عمرانی شرکت کنند البته در اين حوزه بايد کارگروهی

تشکيل و اين موضوعات را پيگيری کند.

وی با تأکيد بر اينکه در حوزه نفت و گاز به ويژه پروژه هايی مانند پارس جنوبی و مخازن مشترک در لايحه بودجه سال 94 بايد فکر مناسبی
انديشيده شود تصريح کرد: از طرفی ديگر موضوع بنيه دفاعی و موضوع اعتبارات مناسب هم از اهميت زيادی برخوردار است البته در اين رابطه

برخی نمايندگان پيشنهاداتی را مطرح کردند که بايد بررسی شود همچنين در موضوع سهام عدالت نيز بايد مجلس و دولت به نحوی اين حوزه را
سامان دهند تا منابع و صنايع و کارخانجات در جهت اهداف اصلی آن حرکت کنند زيرا در شرايط کنونی اين شرکت ها کارايی مناسبی را ندارند و

توليد منابع نمی کنند از اين رو بااصلاح امور بايد اين بخش ها به سمت درآمدزا شدن حرکت کنند.

لزوم هماهنگی مجلس و دولت برای اجرای هدفمند کردن يارانه

رئيس مجلس بر لزوم هماهنگی مجلس و دولت برای اجرای برخی از موضوعات مهم مانند هدفمند کردن يارانه ها تأکيد کردو گفت: قطعا در
موضوعی مانند هدفمند کردن يارانه ها مجلس و دولت در لايحه بودجه سال 94 بايد به توافق برسند از اين رو اگر دولت نمی تواند در جهت اجرای

فازهای جديد اين قانون حرکت کند نبايد الزامی از سوی مجلس مطرح شود.

دکتر لاريجانی با اشاره به اجرای پروژه های راه آهن به ويژه از طريق فاينانس تصريح کرد: رهبر معظم انقلاب بارها در رابطه با توسعه خطوط
راه آهن در کشور توصيه های زيادی را داشته اند از اين رو بايد با برنامه ريزی از سوی دولت و مجلس عقب ماندگی ها در اين حوزه رفع شود

البته آخوندی وزير راه و شهرسازی به دنبال ابتکارات جديدی است تا پروژه های راه آهن در کشور به ويژه راه آهن شمال٬ جنوب٬ شرق و غرب از
طريق فاينانس اجرايی شود.

ضرورت توجه مجلس و دولت به بخش فرهنگ/ بودجه 94 به فرهنگ دينی توجه ويژه ای خواهد داشت

وی با اشاره به اهميت توجه مجلس و دولت به بخش فرهنگ به ويژه فرهنگ دينی گفت: خوشبختانه در سال گذشته و در لايحه بودجه مجلس توجه
ويژه ای به اين حوزه داشته و قطعا در بودجه سال 94 هم بايد توجه ويژه ای در اين رابطه شود.



رئيس مجلس با تأکيد بر اينکه طرح ابتکارات و پيشنهادات جديد در لايحه بودجه سال 94 بسيار با اهميت است افزود: قطعا اگر مجلس بودجه را
بررسی نکند هيچ حادثه ای رخ نمی دهد اما اين موضوع دارای اهميت است که بايد ابتکارات جديدی از سوی نمايندگان مطرح شود.

رئيس قوه مقننه ادامه داد: در گذشته هر مصوبه ای که در کميسيون تلفيق به تصويب می رسيد در رسانه ها بازگو می شد که اين اقدام انتظاراتی را
برای مردم ايجاد می کرد از اين رو اعضای کميسيون تلفيق بايد توجه داشته باشند که نحوه انعکاس مطالب٬ شرايط شلوغی را از لحاظ تبليغی در

کشور ايجاد نکند.


